


2022. november 19-én elültettük 
az idei évben született gyermekek Élet 
fáit. Sok család vett részt az eseményen. 

Ugyancsak pótoltuk az Irtvány utcában a 10 mil-
lió Fa program keretében ültetett fákat. Köszön-
jük Nagy Anikó védőnőnek és Lajtosné Mariká-
nak a szervezést és a tevékeny részvételt.

2022. december 4-én a hagyomá-
nyos Idősek napján nagy örömünkre 
igen nagy számban vettek részt az ün-

nepeltek, melyen vendéglátással és műsorral ked-
veskedtünk. 

Köszöntöttük a legidősebb hölgyet, Bódis 
Jánosnét, a legidősebb férfit, Herczeg Kálmánt, 
valamint a legrégebbi házasokat, Lucsán Pál és 
Pálné 62 éve, Koreny Pál és Pálné 61 éve.

Kívánjuk mindenkinek, hogy szeretetben és 
egészségben éljék nyugdíjas éveiket.

2022. december 5-én tartottuk a 
Közmeghallgatást, melyek elhangzott, 

hogy a koronavírus járvány hatása, a nagymér-
tékű infláció és a rezsiár emelkedések miatt ko-
moly nehézségekkel küzd a mi Önkormányza-
tunk is. Három éve nincs adóbevétel. Egyetlen 
adóbevételünk volt, a gépjárműadó, mely a köz-
ponti költségvetésbe került. 

Önkormányzati telkeket értékesítettünk, az 
Irtvány utcában kilenc db telket. Így próbáltuk 
egyensúlyba tartani a költségvetésünket. Ez sike-
rült is, hiszen továbbra sincs hitelünk. 

A vírus után jött a rezsiár emelkedés. Három-
szorosára nőtt az energiaár. Eddig 30 M Ft volt 
az éves rezsiköltségünk, jövőre közel 90 M Ft 
lesz. Ennek megoldásán dolgozunk.

2023. 01. 01-től helyi adók kerülnek 
bevezetésre. 

A telekadó éves mértéke az önkor-
mányzat illetékességi területén 50 Ft/m2. 

Mentes a telekadó alól a magánszemély.

A kommunális adó, melyet a településen lévő 
magánszemély tulajdonában álló lakás és nem 
lakás céljára szolgáló épület (építmény) és telek 
után kell fizetni. Mértéke 20.000 Ft/év. Többla-
kásos építmény esetén az adót lakásonként kell 
megállapítani. Mentes a kommunális adó alól a 
magánszemély tulajdonában álló telek, amely-
nek területe kisebb, mint 500 m2. 

Az újságban, mellékletként megtalálható a 
Kommunális adó Adatbejelentés nyomtatvány 
és kitöltési útmutató. Az Adatbejelentés nyom-
tatvány 2023. január 02 – 15. között nyújtható 
be a Csomádi Kirendeltségen.

2022. évi beruházások, melyek a 
Magyar Faluprogram pályázatain el-
nyert támogatásokból valósultak meg. 

Az Önkormányzati temetőben 24 fülkés urnafal 
épült, a Lestyinai településrészen a Fő utca II. 
ütemét, a Tavasz utca – Tél utca közötti szakasz 
szilárd burkolata épült meg. A Művelődési Ház 
és Könyvtár eszközfejlesztésére és bértámogatás-
ra került felhasználásra a támogatás.

Önerőből valósította meg az Önkormányzat 
a Dózsa utca Sportpálya felöli szakaszán ivóvíz 
és szennyvízcsatorna gerincvezeték kiépítését és 
villamosenergia bővítés tervezését, a zöldhulladék 
lerakó felszámolását, a Falumúzeum áram bővítését 

Tisztelt Csomádi Polgárok! 
Így év végéhez közeledvén, szeretném Önöket 

tájékoztatni a közelmúlt eseményeiről:
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és szennyvízcsatorna felújí-
tását.

Szociális tüzelőanyag pályázaton 
33 m3 tűzifa támogatást nyertünk. 
A pályázati önrészt, a szállítás költ-
ségét és a címekre történő kiszállí-
tást az Önkormányzat vállalta. A 
kérelmezők részére a kiszállítás dec-
ember, január hónapban történik.

A civil szervezetek kö-
zül a Csomádi Nagycsa-
ládosok Egyesülete által 

nyert pályázatból sátor beszerzése, 
gyermekek táboroztatása valósult 
meg. A Csomádi Sportkör a Sport-
öltöző felújítása nyert támogatást. 
A Bogáncs Alapítvány rendezvé-
nyek szervezésére nyert támogatás-
ból nagy kapacitású üst és színpad 
beszerzése, valamint a Falunap és 
Rétesfesztivál rendezvények való-
sultak meg. Az Evangélikus Egyház 
pályázaton nyert a templom szige-
telésére támogatást.

Jövő évi fejlesztési ter-
veink között szerepel pá-
lyázati támogatásból a 

Templom utca és Esztergály utca 
csapadékvíz-elvezetése, valamint az 
Esztergály – Kossuth út közötti víz-
elvezető árok kiépítése.

Településünk két játszóterén a 
játszóeszközök fejlesztése. A József 
A. utca felőli Dózsa György utca 
útfelújítása.

Az Esztergály utca járda és útfel-
újítására nyújtottunk be pályázatot. 

Önerőből tervez-
zük megvalósítani a 
Verebeshegy utca végé-

nél lévő Önkormányzati terület 
megosztását, ivóvíz, szennyvíz csa-
torna gerincvezeték kiépítését és 
villamosenergia hálózat megterve-
zését. A régi, életveszélyes sport-
épület elbontását, helyén parkoló 
kialakítását.

Folyamatosan figyeljük a pályá-

zati lehetőségeket, hiszen ebben a 
gazdasági helyzetben csak így tu-
dunk fejleszteni.

Advent utolsó vasár-
napján, december 18-
án, délután 15 órától a 

Községháza előtti téren, immár 
hagyományosan, közös karácso-
nyi ünnepséget tartunk, melyre a 
település lakosságát várjuk, hogy 
együtt gyújtsuk meg az ádvent 
utolsó gyertyáját. Óvodás és isko-
lás gyermekeink műsorral kedves-
kednek. Helyi kézművesek árulják 

majd portékáikat.
A résztvevőket meleg teával, for-

ralt borral, finomságokkal várjuk.  

Vigyázzanak magukra és 
egymásra!

Mindenkinek áldott  
karácsonyi ünnepeket és 

boldog új esztendőt kívánok 
Csomád Község Önkormány-

zata nevében!

Klement János 
polgármester

POLGÁRMESTERI BESZÁMOLÓ
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Tájékoztató Cso-
mád Község Önkor-
mányzat Képviselő-
testülete 2022. 11. 
07-i üléséről:

1. Döntés a „Földgáz beszer-
zése Csomád, 2023” tárgyú közbe-
szerzési eljárásban

A Képviselő-testület úgy 
döntött, hogy a legkedve-
zőbb ajánlatot adó MVM 
Next Energiakereskedelmi 
Zrt.-vel köt az Önkormány-
zat 2023. évre vonatkozóan 
szolgáltatási szerződést.

A napirend 7 egyhangú igen szava-
zattal került elfogadásra.

2. Döntés a „Villamosenergia 
beszerzése Csomád, 2023” tárgyú 

közbeszerzési eljárásban
A Képviselő-testület úgy 

döntött, hogy az egyedüli 
ajánlatot adó MVM Next 
Energiakereskedelmi Zrt.-vel 
köt az Önkormányzat 2023. 
évre vonatkozóan szolgálta-

tási szerződést.

A napirend 7 egyhangú igen szava-
zattal került elfogadásra.

3. Döntés a műfüves pálya fel-
újítása érdekében Együtt-
működési megállapodás 
aláírásáról

Az Önkormányzat együtt-
működési megállapodást 
kötött a Magyar Labdarúgó 
Szövetséggel a műfüves pálya 

felújítására.

A napirend 7 egyhangú igen szava-
zattal került elfogadásra.

***

Tájékoztató Cso-
mád Község Önkor-
mányzat Képviselő-
testülete 2022. 11. 
21-i üléséről:

1. R e n d e l e t a l ko t á s 
Csomád Község Önkor-
mányzat 2022. évi költ-
ségvetéséről szóló 2/2022.
(II.25.) önkormányzati ren-
delet 3. sz. módosításáról

Jelen költségvetés módosítást elsőd-
legesen az Önkormányzat 2022. évi 
költségvetésének elfogadása óta, az 
Önkormányzat költségvetési gazdál-
kodása mozgásterében bekövetkezett 
változások indokolják.

A napirend 6 egyhangú igen szava-
zattal került elfogadásra.

2. Rendeletalkotás a 
kommunális és telekadóról

A településen korábban 
nem volt kivetve helyi adó, 
a működési bevételek dön-

tő részét a gépjárműadó képezte. Az 
ebből származó bevétel hosszú éve-
kig biztosította a település megfelelő 
működését. A 2020. évtől kezdődő-
en a gépjárműadó 100%-a elvonásra 
került a központi költségvetés által. 
A kialakult gazdasági helyzet miatt 
most az Önkormányzat arra kénysze-
rült, hogy helyi adót vezessen be. 

A napirend 6 egyhangú igen szava-
zattal került elfogadásra.

3. Döntés a hóeltaka-
rítást és síkosságmentesítést 
végző gazdasági szereplő ki-
választásáról

A hóeltakarítási feladatok 
Csomád Község belterületi 

útjain – 2022. december 1. – 2023. 
március 15. között beszerzési eljárás 
nyertesének a legkedvezőbb ajánla-
tot adó ZSÁ-JA Kft.-t hirdeti ki.

A napirend 6 egyhangú igen szava-
zattal került elfogadásra.

4. Döntés a Képviselő-
testület 2023. évi Munka-
tervéről

A Képviselő-testület meg-
határozta a 2023. évi munka-
tervét.

A napirend 6 egyhangú igen szava-
zattal került elfogadásra.

5. Pest Megyei Rend-
őr-főkapitányság Duna-
keszi Rendőrkapitányság 
kapitányságvezető kineve-
zésének véleményezése

A Képviselő-testület támo-
gatta Farkas Imre r. ezredes 

Pest Megyei Rendőr-főkapitányság 
Dunakeszi Rendőrkapitányság kapi-
tányságvezetői kinevezését. 

A napirend 6 egyhangú igen szava-
zattal került elfogadásra.

6. Döntés a 0116/5 
hrsz-ú ingatlanra vonatko-
zó telekalakítási szerződés 
megkötéséről

Csomád Község Önkor-
mányzat Képviselő-testülete 
a 0116/5 hrsz-ú ingatlanra 

vonatkozóan – melyben a tulajdon-
jogot ajándékozás útján szerezte -, az 
ajándékozó indítványára telekalakítá-
si szerződést kötött a tulajdonostár-
sakkal.

A napirend 6 egyhangú igen szava-
zattal került elfogadásra.

A Képviselő-testületi ülésekről 
részletesebben a www.csomad.hu 

oldalon olvashatnak.

testületi hírek



5

A tavalyi évben útjára indított faültetés az Élet Napja 
alkalmából folytatódik. 
A 2022-ben született csomádi babák tiszteletére újabb 
fasor került elültetésre november 19-én az iskola mel-
lett. 
Tavaly még csak gondolat volt, hogy egy újabb Hagyo-
mány kerül megteremtésre a faültetés által, mára ez 
megvalósult. Alakul az a kis erdő. 
„Szokás szerint” az ültetés napján megjelentek a csa-
ládok szerszámostól a család kisebb- nagyobb tagjával 
karonfogva; jöttek nagypapák, nagymamák, kistesók 
és nagytesók, unokatestvérek és ismerősök. Igazán 
szép számmal voltunk ezen a kissé hideg délelőttön. 
14 fát ültettünk el az idén született gyermekeknek. A 
legkisebbek nyugodt alvással töltötték az időt, míg a 
szorgos családtagok tették a dolgukat. A nagyobbacs-
ka gyerekek ugyancsak kivették részüket a mókából. 
Volt ott locsolás bőven, ásás kívül és belül, mosolygó 
arcuk igazi jó hangulatot teremtett. 
A tavaly évi fák közül néhányat újraültettek a 
tettrekész és hidegtűrő, segítőkész apukák, nagypa-
pák - erős férfikezek. 
Ezúton is köszönjük aktív részvételüket a 2021-es 
fasor megújításában. 
Külön köszönet a faültetési programot támogatóknak! 
A Kelet-Pest Megyei Kft. https://kpmkft.hu/
Gaál-Gép - Gaál Gergely https://gaalgep.hu/

Életre kelt a 2021-2022-es sétaút az iskola mellett 
A 2022-es fasor babáit, bárhová veti majd a sors, a 
személyesen nekik ültetett fák örök kötődést teremte-
nek szülőhelyük iránt. 

Nagy Anikó
védőnő

az Élet Napja alkalmából
Névreszóló fák
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Csomád biztosan halad azon 
az úton, amelyet az itt zajló 

fejlesztések jelöltek ki nemcsak a te-
lepülés, de tulajdonképpen az egész 
régió számára – mondta el a lapunk-
nak adott nyilatkozatában Tuzson 
Bence, térségünk országgyűlési kép-
viselője. Szerinte ez nemcsak azért 
fontos, mert körzetünk már évek óta 
hazánk legdinamikusabban fejlődő 
régióinak egyike, hanem elsősorban 
azért, mert itt kreatív energiák mű-
ködnek a fejlesztések tervezésében és 
megvalósításában. 

A betlehem a karácsony legősibb 
jelképeinek egyike, és örömmel lát-
tam, hogy Csomádon azzal is őrzik a 
hagyományokat, hogy az idén is fel-
állították a település betlehemét. Ami 
pedig elsősorban azért fontos, mert 
tapasztaltam azt is, hogy a helyiek mi-
lyen nagy jelentőséget tulajdonítanak 
ennek – mondta el a lapunknak adott 
nyilatkozatában Tuzson Bence, tér-
ségünk országgyűlési képviselője, aki 
emlékeztetett arra is, hogy hasonló 
élményekkel gazdagodott Csomádon 
az idén már másodszor megtartott 
Hagyományőrző Rétesfesztiválon 

is. Szerinte ugyanis ez a rendezvény 
már nemcsak ahhoz járul hozzá, hogy 
megőrizzük a hagyományainkat, ha-
nem újakat is teremt, és ezzel már így 
önmagában is előremutató. 

Tuzson Bence felhívta a figyelmet 
arra is, hogy januártól jelentős mértékű 
nyugdíjemelés várható. Mi megóvjuk a 
magyar nyugdíjasokat a magas infláció 
következményeitől – tette hozzá.

Kérdésünkre válaszolva a képvise-
lő kitért arra is, hogy már a jövő évre 
gondolva, előretekintve mindenhol 
terveket, ötleteket és kreativitást lát 

a választókerülethez tartozó összes 
településen, így Csomádon is: „Azt 
a haladó és előremutató szellemisé-
get látom itt helyben is, ami mindig 
is a jellemzője volt ennek a térségnek, 
ami hozzájárult az eddigi fejlesztések 
megvalósításához, a közös sikereink 
eléréséhez. Büszke vagyok mindarra, 
amit az utóbbi években együtt elér-
tünk, de nem dőlhetünk hátra.  Az 
előttünk álló feladatokat is látom. A 
célok világosak, az eredmények ma-
gukért beszélnek, munka azonban 
maradt bőven a következő évekre is. 
Mi azonban már több éves tapasz-
talatainkból merítve mondhatjuk el 
magunkról, hogy ha összefogunk, ak-
kor a siker nem maradhat el. Csomá-
don nagyszerű az együttműködésünk  
Klement János polgármesterrel, a kö-
zös eredményeinket nyilvánvalóan 
ennek az összefogásnak köszönhetjük” 
– értékeltre Tuzson Bence, aki hoz-
zátette azt is, hogy Csomád helyét és 
szerepét továbbra is az élvonalban lát-
ja, nemcsak azért, mert térségünk már 
évek óta hazánk legdinamikusabban 
fejlődő régióinak egyike, hanem első-
sorban azért, mert itt kreatív energiák 
működnek a fejlesztések tervezésében 
és megvalósításában. Ezek egyik szem-
léletes példájaként említette a nemrég 
átadott napelemparkot, amely csak-
nem kétezerhatszáz család energiaellá-
tásához járul majd hozzá a következő 
évtizedekben. Ezzel a beruházással egy 
újabb fontos lépést tettünk a zöldebb 
jövő és a kiadások csökkentése érdeké-
ben – mondta lapunknak Tuzson Ben-
ce, aki megerősítette azt is, hogy szerin-
te a jövő energiája a zöld és a megújuló 
energia, ezért a továbbiakban is ilyen 
irányban kell majd gondolkodnunk.

Jó helyre kerül minden fillér, amit 
a csomádi fejlesztésekre költünk el – 
hangsúlyozta Tuzson Bence.

Ha visszatekintünk az elmúlt esz-
tendőre – folytatta a képviselő –, ak-

INTERJÚ

Tuzson Bence:   Csomád helyét és szerepét továbbra is az 
élvonalban látom, afféle húzóerőként, mert itt kreatív energiák 
működnek a fejlesztések tervezésében és megvalósításában

Ha összefogunk, a siker továbbra 
sem maradhat el
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kor azt kell látnunk, hogy Csomádon 
a Magyar Falu Program keretéből 
elnyert csaknem negyvenmillió forin-
tos támogatás segítette a Fő utca ki-
építésének folytatását, ugyanakkor az 
érintett szakaszon ebből megoldható 
a vízelvezetés is, ami a gyakorlatban 
azt jelenti, hogy a magassági viszo-
nyoknak megfelelően úgynevezett 
gyephézagos betonlappal burkolt 
szikkasztóárkok is megvalósulhatnak. 
Ugyanakkor fontos fejlesztés zajlott 
a sporttelepen, ami azért is fontos, 
mert itt helyben mindenki számára 
megteremtjük a rekreáció feltételeit. 

Amikor az aktuális nemzetközi 
helyzetről kérdeztük, a képviselő így 
összegezte véleményét: „Számunkra a 
magyar emberek békéje és biztonsága 
az első. Nem engedjük meg, hogy a 
szomszédságunkban dúló háború és 
az elhibázott brüsszeli szankciós po-
litika miatt kialakult nemzetközi vál-
ság megrengesse a családtámogatási 
rendszert. A béke az egyetlen megol-
dás az emberéletek megmentésére, és 
a szankciós infláció, a háborús gazda-
sági válság egyetlen ellenszere is egy-
ben. Ebben a nagyon nehéz időszak-
ban is mindent megteszünk azért, 
hogy a körzetünkben élő emberek a 
mindennapokban érezzék és megél-
hessék a térség békés hétköznapjainak 
nyugalmát és folyamatos fejlődését. 
Én ezért dolgozom” – fogalmazott a 
képviselő.

Az adventi időszakra való tekintet-
tel természetesen a szokásairól, családi 

hagyományairól is kérdeztük a képvi-
selőt, aki válaszában így fogalmazott: 
„A feleségemmel minden évben kis 
adventi csomagocskákat készítünk a 
gyermekeinknek. Ezekben a gyere-
kek minden nap más és más apró kis 
meglepetéseket találnak reggelente, 
egészen karácsonyig. Ez egy olyan iz-
galmas és szeretetteljes felkészülés az 
ünnepre, ami mindnyájunk számára 
fontos, nem is elsősorban az ajándékok 
miatt, hanem azért, mert nemcsak jel-
képesen, lelkileg is összeköti a családot. 
Az adventi időszakban egyénként is 
felértékelődnek a családdal töltött pil-
lanatok és az együtt eltöltött idő, ami 
különleges jelentőséget ad a gyertya-
gyújtásoknak, és így fokozatosan han-
golódunk rá az ünnepekre. Öt gyer-
mek édesapjaként nagyon várom már 
azokat a meghitt pillanatokat, amiket 
minden évben a karácsonyi ünnepek 
hoznak el. Engedje meg, hogy ezúton 
is boldog, áldott ünnepeket kívánjak 
minden kedves csomádi olvasónak” 
– fogalmazott lapunknak nyilatkozva 
Tuzson Bence, térségünk országgyűlé-
si képviselője.

-Szerk.-

interjú

asztalitenisz

Iskolánk lány csapata érem-
mel zárta a Megyei Asztalitenisz  
Diákolimpiát

November 4-én, pénteken ren-
dezték a Gödöllői Asztalitenisz 
Csarnokban a Pest megyei aszta-
litenisz diákolimpia megyei dön-
tőjét. 12 db Butterfly asztalon 
zajlottak az egyéni-, majd a csapat-
mérkőzések.

A váci körzet bajnokaiként  
Kovács Dalma és Szabó Áron 8. 
osztályos tanulóink indulhattak 
az egyéni versenyeken. A mezőny 
erősségére jellemző, hogy egyi-
kőjük sem tudott tovább kerülni 
csoportjából a helyezésekért vívott 
küzdelmekbe.

Fiú csapatunk sem „élte túl” a 
csoportkört, ám nyolcadikos lány 
csapatunk III. helyezést ért el, így 
bronzérmet vehettek át a dobogó 
harmadik fokán állva. A csapat 
tagjai voltak: Chlpkó Sára; Kovács 
Dalma; Nemeshegyi Lotti; Suriny 
Hanna. Gratulálunk ehhez a szép 
sikerhez!

Köszönet Mészáros István úr-
nak a Csomádi KSK kisbuszáért, 
így kényelmesen és biztonságban 
tudtunk utazni a verseny helyszí-
nére, majd vissza az iskolához.

Varga László
testnevelő
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A szeptember végi Észak-
Macedón szakmai utunk 

viszonzásaként balkáni  partnere-
ink jöttek hozzánk, hogy az ERAS-
MUS+ projekt keretében ismerked-
jenek a magyar oktatás helyzetével, 
iskolánkkal, illetve a nálunk folyó 
speciális kerékpáros oktatással. 

November 7-én, hétfőn reggel 8 
órakor érkezett  meg a nyolctagú kül-
döttség iskolánkba. Az időjárás már 
igencsak zordra váltott, de a viszont-
látás öröme, illetve a kellemes környe-
zet feledtette a kinti hűvösséget.

Az angol volt a közös nyelvünk itt 
is, ugyanúgy, mint a kinti találkozá-
sunkkor. 

Tájékoztattuk egymást az eltelt 
egy hónap eseményeiről, illetve be-
szélgettünk a biztonságos kerékpáro-
zás oktatásának tapasztalatiról.

Kérésükre körbevezettük vendé-
geinket iskolánkban. Miután normál 

tanítási nap volt ez tanulóink számára, 
így néhány percre benéztünk minden 
osztályunk tanórájába. Nagyon tet-
szett nekik a modern iskolaépület, a 
sok kreatív dekorációval, úgy a tanter-
mekben, mint a közösségi tereinken.

Lelkesen fényképeztek minden de-
korációt és épületrészt, de természe-
tesen a tanulók és az iskolai dolgozók 
személyiségi jogait messzemenően 
figyelembe kellett venniük, így őket 
csak hátulról kaphatták lencsevégre.

Felsétáltunk a Napsugár Óvoda 
ebédlőjébe is, illetve elismerően szól-
tak a napelemes rendszerről is.

Visszatérve az iskolába két kerék-
páros bemutató foglalkozáson vehet-
tek részt macedón partnereink. Az 
említett zord időjárás miatt az erede-
tileg tervezett kinti helyszín helyett 
a tornaterembe kellett húzódnunk. 
Először Bánhidi Mónika tanárnő 
tartott bemutatót az ötödikesek egy 
csoportjával, majd jómagam követ-
keztem egy elsősorban a kerékpározás 
technikájával, illetve a váltóhasználat 
és közlekedésbiztonsági feladatok be-
mutatójával, amelynél 11 nyolcadikos 
tanuló volt a segítőm. 

Klement János polgármester úr tá-
jékoztatta vendégeinket Csomádról, 
a település múltjáról és jelenéről, va-
lamint a község modern óvodájának 
és iskolájának építési körülményeiről. 

Érdeklődve hallgatták a településve-
zető tájékoztatóját és elismerően szól-
tak az előrelátó kezdeményezésről, 
hogy Csomád modern bölcsödével, 
óvodával és iskolával csábította ide a 
kisgyerekes családokat, ezáltal bizto-
sította, és biztosítja a község felvirá-
goztatását. 

Búcsúként a  Dunakeszi Tanker-
ületi Központ, valamint az Önkor-
mányzat ajándékcsomagját adtuk át 
vendégeinknek, mely tartalmazta a 
Csomádi Hírharang októberi számát 
is, melyben képes tudósításom olvas-
ható az Észak-Macedón látogatásunk-
ról. Viccesen jeleztem is nekik, hogy 
tanuljanak meg magyarul, így el tud-
ják majd olvasni azt a cikket…

A látogatás zárásaként közös cso-
portképre álltunk össze.

Igen tartalmas és jóhangulatú szak-
mai délelőttöt sikerült megvalósítani 
ezen a napon. Vendégeink is örömüket 
és köszönetüket fejezték ki, hogy ilyen 
gazdag élménnyel utazhatnak haza!

Köszönet Abelovszky Tamásnak a 
VUELTA SE vezetőjének, hogy ma-
gyarországi iskolaként bevont minket 
ebbe a projektbe!

Varga László
intézményvezető

MACEDÓNIÁBÓL -  CSOMÁDRA

Észak-Macedón partnereink látogatása 
iskolánkban
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November 13-át az Országgyűlés 
2011-ben nyilvánította a magyar nyelv 
napjává, lehetővé téve, hogy évente 
egyszer a közfigyelem a magyar nyelv-
re, kulturális örökségünk és nemzeti 
identitásunk alapjára irányuljon. Az 
Országgyűlés 2011. szeptember 26-án 
fogadta el a magyar nyelv napjára vo-
natkozó határozatot, annak emlékére, 
hogy 1844-ben V. Ferdinánd magyar 
király ezen a napon szentesítette a ma-
gyar nyelvet hivatalossá.

 
Aranyosi Ervin: 
A magyar nyelv ünnepére (részlet)

Ünnep a mai nap, a magyar nyelv napja,
örvendjen hát népünk apraja és nagyja!
Ha beszélünk, írunk, az járjon eszünkben:
édes anyanyelvünk, nagy kincs a kezünkben!
Általa mondjuk el lelkünk rezdülését,
adja a gondolat szép kivetülését.
Érzéseink sorát, szép szavakba öltjük,
a csend édes vizét tartalommal töltjük.[…] 

Lackfi János ihletése a nyelvújítás 
kapcsán:

 Annyi csúnya idegen szó van a ma-
gyarban, úgy döntöttem, nyelvújítok. 
Holnaptól így használjátok, plíííz!

A zsiráf legyen foltos nyakorján, 
az elefánt ormántos füllencs, a bálna 
meg pacuha hájadék. 

A kolibri cseppszívó pöttyömke, 
a tigris morconka csíkozvány, a fóka 

leffeteg nyirokzsák.
A krokodil dörzsbőrű fogadús, a 

flamingó pironkás nyurgaliba, a ka-
méleon meg színeváltó kunkorgyík. 

A citrom levebő sanyarka, a tuli-
pán kelyhedző szirmola, a cukkini 
iborkabélű hosszantyú. És pont.

Csiki-Babics Márta, 
pedagógus

NOVEMBER 13.  A MAGYAR NYELV ÜNNEPE

Csömöri batyusbál

November havához számtalan népszokás és 
hagyomány kötődik. A teljesség igénye nélkül: 
Márton napi libanapok, esti tollfosztások. Ezek 
az alkalmak a közösség építését, valamint a pár-
keresést is jelentették felmenőink életében. Több 
éves hagyomány, hogy Márton nap környékén a 
Pestkörnyéki Szlovákok Szövetségének szerve-
zésében Csömörön gyűlnek össze a környéken 
élő települések szlovák képviselői. Kis telepü-
lésünk is jelen volt ezen a jeles eseményen, a 
Csomádi Szlovák Önkormányzat és a Fialka nép-
tánccsoport tagjainak képviseletében.  

Habár az eseményen valódi tollfosztás már 
nem valósult meg, a tollak helyett repült a sok 
szoknya, így a kulturális műsort éjszakába nyúló 
táncos mulatság követte. Szorgos kezek arról is 
gondoskodtak, hogy ne csak a szemünknek és 
a lábunknak, hanem a gyomrunknak is élményt 
szerezzünk. A kulturális műsoron a környező te-
lepülések tánccsoportjainak színvonalas előadá-
sait láthattuk. A fellépők között volt településünk 
tánccsoportjának apraja és nagyja is. 

Az elmúlt években a koronavírus akadályt 
képzett eme hagyomány éltetésében, így az idei 
évben minden jelenlévő nagy örömmel várta a 
találkozást és a közös mulatságot. Azonban az 
örömbe némi szomorúság is vegyült, ez év nya-
rán hunyt el Szilágyiné Suba Éva koreográfus, aki 
térségünkben több tánccsoport életében is nyo-
mott hagyott munkájával. Ennek emlékére a hét 
tánccsoport női és férfi tagjai nem szerint külön 

egy-egy közös tánccal készültek. Sokak szemébe 
könnyeket csalt ez a produkció, ahogy 7 külön-
böző település lakói összehangoltan voltak ké-
pesek színpadra állni. Az életben különböztünk, 
míg a színpadon egyek voltunk. A tánc, amit Éva 
tanított nekünk, összekötött bennünket. 

Lajtosné Dudok Mária és 
Lajtos Sára Mária
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Őszi magyaros 
versenyek

A november bővelkedett különféle 
szaktárgyi megmérettetésekben.

Anyanyelvi
November 11-én a ha-

gyományos Bolyai Anya-
nyelvi Csapatverseny jegyé-

ben telt a péntek délután. A 6., 7. és 
8. évfolyamosokkal öt csapattal ne-
veztünk az Észak-Pesti régióban. Van, 
aki már harmadik éve törte a fejét a 
nyelvtani feladványokon. Idei ered-
ményeink a megyei/körzeti fordulón:

Gratulálunk a csapatoknak és büszkék vagyunk 
az elért eredményekre!

MAGYAROS VERSENGÉS

Évf. Csapatnév Csapattagok Pontszám Helyezés 

Béki Gábor
Harsányi Kolos
Lukács Levente
Simándi Keve

Gál Dorina Panna
Kiss Emma

Petrovánszki Zina
-

Debreczeni Zsófia
Krantz Emma

Pint Lotti
Zimmermann Hanna 

Klára
Chlpkó Sára 4. hely

Cseh Lyly Antónia (díjazott 
csapat)

Krekó Nóra
Lajtos Angelika 

Zsuzsanna
Hlogyik Ferenc

Lukács Maja/Miklósi 
András

Nemeshegyi Loretta
Suriny Hanna

8a Három királylány 
és a szőke herceg

112 pont 33. hely 

7a Nyelvtanos 
csajszik

90 pont 64. hely

8a Királynők 152 pont)

6 Hapsiság 123 pont 87. hely

6 Zsálik 111 pont 98. hely

A „ Királynők”
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Vers- és próza II.
November 19-én, szombaton foly-

tattuk a Fóti Ősz vers- és prózamondó 
versennyel, amelyet 54. alkalommal 
szervezett meg a fóti Németh Kálmán 

Általános Iskola. Itt iskolánk alsó és 
felső tagozatos tanulói is megméret-
tették magukat. Sikeres és tartalmas 
délelőtt volt, melyekről a ragyogó 
eredmények is tanúskodnak: 

Versenyezni nagyon jó dolog. A 
megmérettetés, a komfortos, védel-
mező, iskolai környezetből való kilé-
pés és kitekintés a tanulók és a szak-
tanárok számára is mindig nagyon 
tanulságos. Az is bebizonyosodott, 
hogy pár nap különbséggel más-más 
körülmények más-más eredményeket 
hoznak – ez most a felsősökre vonat-
kozik. Köszönjük a kollégák lelkes 
felkészítését, a szülők mindenben 
támogató együttműködését és a gye-
rekek vállalkozó kedvét, bátorságát, 
kitartását a versenyeken!

Büszkék vagyunk minden tanu-
lónkra és az iskolánk nevét öregbítő 
eredményekre, melyekhez szívből 
gratulálunk!

Csiki-Babics Márta, 
magyar nyelv és irodalom tanár

NAYELV ÉS IRODALOM

név osztály helyezés felkészítő
Hóringer Sára 5.o. 2. Csiki-Babics Márta
Kovács – Bőr Netti 5.o. Csiki-Babics Márta
Urbán Botond 6.o 2. Csiki-Babics Márta
Hégráth Enikő 7.o. Csiki-Babics Márta
Krantz Emma 7.o. 2. Csiki-Babics Márta
Nemeshegyi Loretta 8.o. Csiki-Babics Márta

név osztály helyezés felkészítő pedagógus
Saw Abby Anne 1.o. Matyókáné Tóth Piroska
Patkós Emma Jázmin 1.o. Matyókáné Tóth Piroska
Krantz Ábel 2.o. 1. Juhászné Szeitz Szilvia
Böcskei Csenge 2.o. 2. Juhászné Szeitz Szilvia
Horváth Hanna 2.o Juhászné Szeitz Szilvia
Kovács – Bőr Lara 3.o. Szebeni Zsuzsanna
Böcskei Hanga 4.o 4. Nagyné Szabó Mónika
Hajdu Hanna 4.o. Nagyné Szabó Mónika
Horváth Hanna 4.o Nagyné Szabó Mónika
Ladjánszki Panna 4.o Nagyné Szabó Mónika
Najat- Szabó Anna 4.o Nagyné Szabó Mónika
Sándor László Milán 4.o. Nagyné Szabó Mónika
Hóringer Sára 5.o. Csiki-Babics Márta
Kovács – Bőr Netti 5.o. Csiki-Babics Márta
Hégráth Enikő 7.o. Csiki-Babics Márta
Krantz Emma 7.o. Csiki-Babics Márta
Cseh Lyly 8.o. Csiki-Babics Márta
Lajtos Angelika 
Zsuzsanna

8.o. Csiki-Babics Márta

Nemeshegyi Loretta 8.o. 6. Csiki-Babics Márta

Vers- és próza I.

November 15-én elő-
ször látogattunk el a Gérecz 
Attila vers- és prózamondó 

versenyre, melyet hagyományosan 
a Dunakeszi Kőrösi Csoma Sándor 
Általános Iskolában szerveznek meg. 
A kicsi, de lelkes csapat három 2. he-
lyezést is elhozott a kategóriájából.  
Eredményeink:
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v	November első pénteki napján 
8. osztályosaink közül négy fiú és négy 
lány a megyei asztalitenisz diákolimpia 
döntőjén szerepelt Gödöllőn (külön 
fényképes tájékoztató olvasható).

v	7-én, hétfőn az Észak-
Macedón küldöttség tanulmányi láto-
gatása zajlott iskolánkban (a részletes, 
fényképes tudósítás külön olvasható). 

v	 9-10-én zajlott papírgyűjté-
sünk. A korábbi évek gyakorlatától 
eltérően ez az esemény önkiszolgáló 
rendszerben történt. A falu központ-
jában elhelyezett 32 köbméteres kon-
ténert sikerült teljesen megtölteni 
papírhulladékkal. Jelenleg várjuk a 
gyűjtött papír ellenértékét. Köszön-
jük mindenkinek, aki segített a kon-
téner megtöltésében, 4.300 kg papírt 
gyűjtöttünk!

v	11-én megemlékeztünk a  
Magyar Nyelv Napjáról. 

v	Egy rövid ünnepség kereté-
ben elbúcsúztattuk Lajtosné Dudok 
Mária tanárnőt, aki úgy döntött, 
hogy a szociális ágazatban folytatja 
további  tevékenységét. Marika 10 és 

fél év aktív pedagógusi munkáját kö-
vetően távozott iskolánkból. További 
életéhez sok sikert és jó egészséget kí-
vánunk!

Távozó kolléganőnk óráit Makray 
Ádám nyugdíjas történelemtanár vet-
te át november 14-től a felső tagozat 
minden osztályában. A tanárúr mun-
kájához sok sikert kívánunk!

v	Igen mozgalmasan zajlott a 
hónap közepe! 

15-én a  Gérecz Attila Felsős vers-
és prózamondó versenyen jártak diák-
jaink Dunakeszin, a  Kőrösi Általános 
Iskolában (külön tudósítás olvasható 
erről a megmérettetésről).

 Ugyancsak ezen a napon délután, 
kihelyezett Junior angol nyelvvizsga 
volt iskolánkban, melyen a 8. osztá-
lyosok vettek részt.  Petriné Sándor 
Krisztina és Érdfalvi Lottie angolt ta-
nító pedagógusaink izgatottan várták  
tanítványaik írásbeli és szóbeli vizsga-
eredményeit.

v	16-án továbbtanulási szülői 
értekezletet tartottunk a 7. osztályo-
sok szüleinek.

v	18-án, pénteken az alsósok 
számára  szervezett játékos sportver-
senyen vett részt alsós válogatottunk 
Sződligeten.

Ugyanezen a napon hét kollégánk 
részlegesen csatlakozott a meghirde-
tett  országos sztrájkhoz, de kollegi-
ális hozzáállásuknak köszönhetően 
nem lehetetlenült  el az oktató mun-
kánk sem.

v	19-én, szombaton számos ta-
nulónk vett részt a  Fóti Ősz Vers- és 
Prózamondó versenyen. (eredményi-
ekről külön tudósítás olvasható)

v	21-én, hétfőn a Zrínyi ma-
tematika versenyen mérettették meg 

A tanév harmadik hónapjának 
iskolai eseményei

Dsida Jenő: 
December

A horizont ma ködökbe vesző,
s a nagy világ egyetlen
csöndes hómező.

Pelyhet kavarva 
dudorász a szél
és nagy titokról halkan
meséket mesél.

…Merő szemekkel nézek lefele,
mert énbennem talán
most minden fekete,

s reszkető térdem 
csöndben földet ér
és megcsókolom a havat
csak azért, – mert fehér.
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magukat a legtehetségesebb mateko-
saink.

v	28-án, hétfőn délután tantes-
tületi képzésünk volt a 21. század is-
kolája címmel. Sok érdekes és hasznos 
információval lettünk gazdagabbak a 
Z és az ALFA generációk iskolai sike-
rességének elősegítése érdekében.

v	30-án  10 órakor  író-olvasó 
találkozón vettek részt másodikos és 
harmadikos tanulóink a Művelődési 
Házban, ahol tartalmasan és hasz-
nosan töltötték el az időt Bosnyák  
Viktória írónő társaságában.

Ugyanezen a napon volt az az Ok-
tatási Hivatal által meghatározott  ha-
táridő, mely előírta, hogy a 2023-ban 
esedékes intézményi tanfelügyeleti 
ellenőrzéshez szükséges dokumentu-
mokat fel kellett tölteni a megadott 
online felületre. 

A hónap utolsó napján az első 
három hónap teljesítménye alapján  
bukásra álló, illetve a bukással fenye-
getett tanulók szüleinek értesítése is 
megtörtént…

v	A hónap első felében a 6.osz-
tályosok vettek részt az országos ON-
LINE bemeneti mérésen. Negyedik 
és ötödik osztályosaink november 
második felében adtak számot szö-
vegértési és matematikai ismereteik-
ről a számukra szervezett  bemeneti 
mérésen.

v	A hónap utolsó napjaiban egy 
Ausztráliából hazalátogató  magyar 
származású kisfiút üdvözölhettünk el-
sős osztályunkban, aki vendégtanuló-
ként van nálunk a téli szünet kezdetéig.

A közelgő ünnepekre sok boldogságot 
és jó egészséget kíván az Esztergály 
Mihály Általános Iskola tanulói- és 

munkavállalói közössége!

Varga László
intézményvezető

Író-olvasó találkozó

2022. november 30-án , a 2. és 3. 
osztályos tanulóink író-olvasó talál-
kozón vehettek részt a Művelődési 
Házban, ahol Bosnyák Viktória írónő 
interaktív előadás közben mesélt, és 
Dudás Győző illusztrációival közösen 
tartottak könyvbemutatót a gyere-
keknek. 

Mindkét osztály tanulói ismerik 
az írónő könyveit, A sirály a király-t, 
a Tündérboszorkány-t és a    Két bo-
lond százat csinál-t, így aztán olyan 
könyvéről tartott bemutatót, ami-
vel Mi is itt ismerkedhettünk meg. 
Aki ismeri Bosnyák Viktória köny-
veit, tudja, hogy az írónő szereti a  



14

szójátékokat, élvezi a mókát a magyar 
nyelvvel, és erre tanítja a könyvein 
keresztül a gyermekolvasókat is. Így 
esett a választása arra, hogy ez alka-
lommal bemutassa nekünk a  Fókusz-
ban a kókusz című művét. A melyen 
nagyon jól szórakoztunk. S hogy pi-
cit játszhassunk is, az Ettől kinyúlsz! 
című könyve alapján: jöhetett egy 
kis képjáték. Dudás Győző gyönyörű 
rajzaival illusztráltuk a saját magunk 
által maegalkotott új szerzeményeket, 
ami közben roppant jól szórakoz-
tunk.

Köszönjük a hasznos lehetőség 
megszervezését a Művelődési Ház 
és Könyvtár vezetőjének Salamonné 
Marikának!

Szebeni Zsuzsa, 
Juhászné Szeitz Szilvia 

és Monoriné Oláh Ibolya

játékdélután

Mozgásos játékdélutánt tartot-
tunk a 3. osztályosokkal 2022. nov-
ember 3-án délután az iskola tor-
natermében. Nagyon élvezetes új 
játékokat próbálhattunk ki – Szilágyi 
Marcell osztályunk tanulójának édes-
anyja vezetésével. Köszönjük, Fülöp  
Ágnes kedves személyiségének, nyu-
godt természetének, szelíd irányítá-
sának köszönhetően a jó hangulatú 
közös délutánt. Várjuk legközelebb is 
szeretettel! 

a 3. osztályos tanulók 
és tanító nénik

gyermekeink
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Junior 
Nyelvvizsga 
Csomádon

Intézményünk történetében első 
alkalommal került megrendezésre az 
Origo Nyelvvizsgacentrum szervezé-
sében a Junior nyelvvizsga. 

Nyolcadik osztályból 18 diák dön-
tött úgy, hogy megméretteti magát. 
A felkészülést már 7. év végén elkezd-
tük s szeptemberben felvettem a kap-
csolatot a szervezőkkel. Mivel sokan 
jelentkeztek ezért kihelyezett vizsgát 
bonyolítottunk le itt Csomádon. A 
nyelvvizsgacentrum által akkreditált 
nyelvvizsgáztató tanár utazott ki hoz-
zánk Budapestről s vezette az írásbeli 
és a szóbeli vizsgát.

A vizsga három részből állt: hallás 
utáni szövegértés, írásbeli vizsga és 
szóbeli vizsga. Minden nyelvvizsgán 
– bármely szinten történik – ezt a há-
rom részképességet mérik.

A vizsga előtti napokban hatalmas 
volt az izgalom. Mindenki a szóbeli 
megmérettetéstől félt, ami természe-
tes, hiszen egy ismeretlen vizsgáztató 
előtt kellett számot adni tudásukról.

November 15-én egy esős ked-
di napon 14 órakor kezdődött az 
írásbeli s a hallás utáni szövegértés 
rész. Miután ezt befejezték követ-
kezett a szóbeli vizsga. Minden 
vizsgázónak minimum 9-10 percig 
tartott a szóbeli rész így elég későn 

18:30 - kor végeztünk. 
Viszonylag sokat kellet várni, így 

beszélgetéssel, gyakorlással ütöttük el 
az időt, s egyre több felszabadult ar-
cot lehetett látni. Úgy hat óra tájban 
befutott a pizzarendelésünk is, amire 
már nagyon vártunk, hiszen az izga-
lom elmúltával farkaséhesek voltak a 
gyerekek.

Az eredmények viszonylag hamar 
megszülettek, s méltán lehetünk 
büszkék diákjainkra. 

A vizsgázott diákok átlaga:
Írásbeli: 77%

Szóbeli és hallás utáni 
szövegértés: 81%.

Miért érdemes nekifutni ennek a 
vizsgának? Kiemelném a számomra 
három legfontosabb indokot.

1. A diák megméretteti magát 
egy külső szakember által, aki vissza-

jelzést ad. Nem a saját tanárja vizsgáz-
tatja aki (mint ebben az esetben) már 
4. éve tanítja.

2. Rutint lehet szerezni vizsgá-
zásból, ami így felvételi előtt felbe-
csülhetetlen tapasztalat.

3. Szóbeli felvételin elegánsan 
le lehet tenni a bizottság elé a bizo-
nyítványt s lehet, hogy pont az az 1-2 
pluszpont fogja bejuttatni az óhajtott 
helyre.

Remélem hagyományt teremtet-
tünk s jövőre is lesz annyi jelentkező, 
hogy itt helyben meg tudjuk rendezni 
a vizsgát.

Petriné Sándor Krisztina
szervezőtanár

MEGMÉRETTETÉS
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Soma az első kisfia a családnak. 
Kristóf Trisztán a család szeme fé-

nye másodikként érkezett a családba. 
Soma és Kristóf Trisztán ugyan-

azon a napon születtek. Meglátjuk a 
későbbiekben is találkoznak-e még 
útjukon.

Nagy Anikó
védőnő

„Hó! Nap, hold és csillagok, – ti 
mind, kik ott mozogtok fent az égen,
figyeljetek, hozzátok szólok!
Egy új élet lépett közétek,
fogadjátok be, kérve kérlek!
Egyengessétek útját szépen, hogy 
elérjen az elsõ dombra."

(Omoka indiánok; 
Észak-Amerika)

BABA-MAMA

Belián, a család 4. fiú gyer-
meke. Sok boldogságot 
kívánunk a csemetéhez. 

Kristóf Trisztán Amira Alina a fiatal pár 1. gyönyörű kislánya! 

Botond a fiatalok első kisfia, Apa-Anya 
büszkesége! 

Babák születtek!

Soma
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Faültetés
„Aki a jövőre gondol, fát ültet…”
10 millió Fa egy országos szervezésű prog-

ram, mely 2019-ben indult. A programhoz 
számos kis- és nagyváros, település közössége 
csatlakozott már, hogy minél több fát ültessen 
hazánk területén. Ezek a lelkes, jobbára önkéntes 
csapatok faültetések előkészítésével, megszerve-
zésével és azok lebonyolításával foglalkoznak. 
Ehhez a programhoz csatlakozott Csomád is, en-
nek keretén belül több alkalommal szerveztünk 
faültetést, fagondozó pikniket az évek folyamán. 
Mindezen eseményeknek emlékét nemcsak 
számos fotó őrzi, elég csak sétákat tennünk az 
Irtvány utcában, sétálnunk az iskola mellett vagy 
kerekeznünk a kerékpárúton. Az elmúlt évben 
hagyományteremtő módon egy új kezdeménye-
zéssel fákat ültettünk a tavalyi évben született 
babáknak családjaikkal. Az idei esztendő sem 
múlhatott el faültetés nélkül. November 19-én a 
hideg idő ellenére, kicsiny, de lelkes, kitartó csa-
patunk a nagycsaládos egyesület önkéntes tagja-
ival pótolta az Irtvány utca fáit. Ezen a napon az 
iskola melletti fasor is újabb fákkal gyarapodott, 
immáron hagyományként faültetésre hívtuk a 
2022-ben született gyermekek családjait, hogy 
együtt ültessenek el egy-egy facsemetét, névre 
szóló táblákkal. Köszönet illeti védőnőnket, Nagy 
Anikót, aki összefogta a kisgyermekes családo-
kat. Anikó beszámolója alább olvasható. 

Köszönjük a támogatóknak, Gál Gergőnek, 
aki felajánlotta a fákat, a munkát és minden se-
gítséget, mely lehetővé tette, hogy mindez meg-
valósulhasson. Köszönjük a szorgos kezeknek a 
meleg teát, kávét. Köszönjük, hogy ott voltatok 
és munkátokkal hozzájárultatok ahhoz, hogy 
szebbé tegyük környezetünket. 

 Hogy mindez miért, hidegben, önkéntes 
munkaként? Mert, ahogyan a plakátunk hirdette, 
„Aki a jövőre gondol, fát ültet”. Mert, ezeknek a 
programoknak közösségteremtő és formáló ereje 
van. Mert, jó kicsiket és nagyokat együtt látni. 
Sorolhatnánk, de Wass Albert író szavai olyan jól 
összefoglalják, mit is jelent mindez: „Így van ez, 
gondolta, egy-egy nemzedék ültet, fát, eszmét, 
gondolatot, hogy sok nemzedéknek ne legyen 
gondja ezzel. Hogy aki azután jön, készen 

kapjon otthont, hazát, árnyékos kertet, termő 
gyümölcsöst. S úgy vegye ezt, mint természetes 
dolgot. Az élet ajándékát, mely ingyen való s a 
szépségéért cserébe mit sem kíván. Még annyit 
se, hogy gondtalan percében, aki a kertet nézi 
s a különböző fákban gyönyörködik, arra gon-
doljon: milyen is lehetett az élete annak, aki ezt 
a dombot kopáran lelte s mit érezhetett mikor, 
beültette fákkal. Fákkal, melyekről tudta, hogy 
túlélik őt s a rügyekre akasztott gondolatot 
fölemelik magasra s átmentik késő nemzedé-
keknek.”

Lajtosné Dudok Mária, 
10 millió fa koordinátora
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Harang-
szentelés 

2022. november 20. 
örök élet vasárnapján
 
A templom 1784-es felszen-

telésekor még nem is volt tor-
nya, így különálló haranglábon 
lettek felszerelve a harangok. 
A tornyot 1811-ben építették 
hozzá, ahová két harangot füg-
gesztettek. Az 1848-49 forrada-
lom és szabadságharcban a haza 
védelmére ágyút öntöttek ezek-
ből. 1879-ben egy nagyméretű 
több, mint 3 mázsás és egy 195 
kg-os közepes harang került a to-
ronyba. Az első világháborúban 
a nagy ismét védelmi célokat 
szolgált. 1921-ben a nagy ha-
rangot adományok gyűjtésével 
pótolták. 2020-ban Bagyánszki  
Jánosné, Zsuzsi néni azzal ke-
resett meg, hogy szívesen ado-
mányozna egy új harangot a 
templomba. Gombos Miklós 
és fiát, Ferencet megkerestük  
Őrbottyánban az ország egyet-
len harangöntéssel foglalkozó 
cégét, akik örömmel vállalták a 
munkát. Idén augusztusban ke-
rült felszerelésre az új harang. 
Felirata: Ne félj, mert megvál-
tottalak, neveden szólítottalak, 
enyém vagy. Ézsaiás 43,1 

Mekis Ádám az Észak-Pest 
megyei evangélikus Egyházme-
gye esperese ezen ige alapján hir-
dette az Isten igéjét közöttünk. 
Ez úton is köszönjük a Testvé-
rek munkáját, előkészületeit, a 
szeretetvendégséghez készített 
süteményeit. A gyülekezet ne-
vében köszönjük az adományt 
és kívánjuk, ebben a faluban is 
minél több lélek hallja meg az 
ÚR hívását, köztünk megszólaló 
igéjét.

békesség néktek

2022. Adventi szombat
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Áldott, békés karácsonyi ünnepeket és 
eredményekben gazdag,nagyon boldog újévet kívánunk! 
Művelődési Ház és Könyvtár dolgozói 

 
A Művelődési Ház és Könyvtár 
2022. december 21-től - 2023. január 6-ig. 

ZÁRVA tart. 
Nyitás: 2023. január 9. hétfő du. 15 óra 

 
Salamonné Marika  

 

Idosek napján˝

2022. Adventi szombat



Idosek napja˝


